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Lloc:  seu de la FELIB 

Començament: 13.00 hores, en segona convocatòria 

Acabament:  14.45 hores 

 

Assistents: 

Sr. Joan Ferrà Martorell, batle de Puigpunyent i president 

Sr. Miquel Ferrer Viver, batle d’Alcúdia i vicepresident primer 

Sr. Ramon Orfila Pons, batle des Mercadal i vicepresident segon 

Sr. Joan Albertí Sastre, batle de Fornalutx i vicepresident tercer 

Sr. Guillem Bernat Ferrer, regidor de l’Ajuntament de Sóller i vocal 

Sr. Antoni Marí Marí, batle de Sant Joan de Labritja i vocal 

Sr. Vicenç Tur Martí, batle de l’Ajuntament de Maó i vocal 

Sr. Martí Àngel Torres Valls, batle de Santa Margalida i vocal 

Sra. Sonia Cardona Ferrer, vicepresidenta del Consell Insular de Formentera i 

vocal 

 

Hi actua de secretària la senyora Joana Alomar Serra. 

 

Excusen l’absència: 

Sr. Miquel Ensenyat Riutort, batle d’Esporles i vocal 

Sr. Santiago Pizarro Simón, tinent de batlessa d’Eivissa i vocal 
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Per indicació del president, us convoc a la reunió de la Comissió Permanent 

Extraordinària , que tindrà lloc a Palma, divendres, dia 18 de setembre, a les 12.45 

hores en primera convocatòria, i a les 13.00 hores  en segona convocatòria, a la seu 

de la FELIB , carrer del General Riera, 111 de Palma, d’acord amb l’ordre del dia 

següent: 

 

1. Elaborar un ordre del dia per a una assemblea extraordinària per fixar objectius amb 

vista a la propera temporada sobre temes de municipalisme i la seva regulació, 

estatuts d’autonomia local, etc.  

2. Proposta de definició sobre la relació de les condicions financeres entre l’Agència 

de Disciplina Urbanística i els ajuntaments que s’hi adhereixen.  

3. Gestió de fangs de les depuradores. 

4. Situació de la Policia Local / Policia Turística. 

5. Assumptes de tràmit. 

6. Precs i preguntes. 

 
 
La secretària general 
 
 
 

 

Joana Alomar Serra 

Palma, 11 de setembre de 2009  

 
 
 

 

301/09 

11/09/2009 
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Desenvolupament de la sessió 

 

1. Elaborar un ordre del dia per a una assemblea extra ordinària per fixar 

objectius amb vista a la propera temporada sobre te mes de municipalisme i 

la seva regulació, estatuts d’autonomia local, etc.   

El president informa que el senyor Orfila proposà, en el Consell Executiu que va 

tenir lloc a Sant Lluís el passat 7 de setembre, de dur a terme una assemblea 

general per tractar temes de municipalisme i debat polític, i explica que se n’hauria 

de concretar el contingut, establir-ne les dates, etc. 

A continuació, pren la paraula el senyor Orfila per fer una proposta de continguts 

per a l’Assemblea General. Suggereix que l’assemblea sigui oberta, per tal que 

qualsevol batle o grup de batles pugui presentar una comunicació concreta. 

Apunta tres temes d’actualitat com a eix central: l’estatut d’autonomia local, el 

finançament de les corporacions locals i les relacions interadministratives. Pel que 

fa a l’organització del calendari, proposa que aquesta assemblea es dugui a terme 

a final del mes de febrer o principi del mes de març de 2010 per donar prou temps 

per elaborar les ponències, que s’han de presentar a final de desembre a la 

Comissió Permanent, perquè aquest òrgan pugui valorar-les i posteriorment 

presentar-les a la Comissió Executiva. 

El president informa que la Federació ha rebut una invitació de la Federació de 

Municipis de Catalunya per assistir a la XIX Assemblea General, dia 2 d’octubre, 

en què hi haurà ponències d’experts externs. 

La senyora Cardona comenta que també s’hi podrien convidar experts.  

El senyor Orfila proposa que algun representant de la Federació assisteixi a 

aquesta assemblea catalana per documentar-se. S’acorda que hi assistirà el 

president, el senyor Albertí; el senyor Bernat, i la secretària general. 

El senyor Ferrer comenta que no és partidari de fer una gran quantitat de 

ponències, sinó unes ponències clau. 

Pren la paraula el senyor Orfila i comenta que els membres del Consell Executiu 

de Menorca estarien disposats a dur a terme una ponència sobre el finançament 

de les corporacions locals. 
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El president comenta que ell, amb l’ajuda d’altres membres, podria treballar en la 

ponència de l’estatut d’autonomia local. Opina que aquesta ponència es basa en la 

presentació d’una proposta d’estatut d’autonomia local. Accepta la col·laboració 

del senyor Albertí, el senyor Bernat, el senyor Marí i l’assessor jurídic. Comenta 

que també convidaran el senyor Miquel Nadal Moyà, director general 

d’Administracions Públiques. 

El senyor Orfila informa que la Federació Espanyola de Municipis i Províncies 

(FEMP) té molta tasca feta. 

El senyor Ferrer proposa que la ponència del finançament i la interdepartamental 

s’unifiquin en una de sola. 

El senyor Marí explica que la relació interadministrativa a Eivissa és greu, ja que hi 

ha una superposició de competències entre el Consell Insular i els ajuntaments de 

l’illa. 

El senyor Orfila suggereix que el tema interdepartamental es pot tractar en les 

altres dues ponències. 

El senyor Albertí proposa de convidar els membres de l’Associació de Municipis de 

les Illes Balears (AMIB) a participar en aquestes comissions de treball. Les 

persones assistents accepten la proposta del senyor Albertí i el president informa 

que se’ls convidarà a participar-hi i a formar-ne part. 

El senyor Orfila planteja que l’assessor jurídic redacti un reglament i un calendari 

per garantir el bon funcionament de l’Assemblea General. 

El senyor Marí informa que, arran d’una altra comissió, tingué l’oportunitat de 

conèixer el senyor Antoni Costa, catedràtic de la UIB, que va dur a terme una 

ponència sobre els municipis turístics i no turístics de les Illes Balears, i informa 

que aquest senyor té una gran quantitat d’informació referent als distints municipis. 

El senyor Ferrer comenta que l’Assemblea General només pot tenir una durada 

d’un dia i que, en cas de voler contactar amb els experts externs, hauria de ser en 

qualitat d’assessors per desenvolupar les ponències. 

 



COMISSIÓ PERMANENT EXTRAORDINÀRIA  
Palma, 18 de setembre 2009 

(Acta aprovada dia 20/11/2009) 
 
 
 
 
 

 5 

2. Proposta de definició sobre la relació de les co ndicions financeres entre 

l’Agència de Disciplina Urbanística i els ajuntamen ts que s’hi adhereixin.  

El senyor Albertí informa que el senyor Joan Simonet, batle d’Alaró, li féu arribar 

una proposta de definició sobre la relació de les condicions financeres entre 

l’Agència de Disciplina Urbanística i els ajuntaments que s’hi adhereixin, a fi que la 

Federació la pugui tractar. 

El senyor Torres comenta que a l’Assemblea de Batles i Batlesses es comentà 

que aquest acord es prendria amb cada un dels ajuntaments. 

El president comenta que el municipi de Puigpunyent s’adherí a l’Agència de 

Disciplina Urbanística el passat 3 de setembre, a l’igual que els municipis de 

Campanet i Valldemossa. Explica que el model de conveni marc no parla de cap 

despesa per part dels ajuntaments, que cedeixen competències en disciplina 

urbanística, inspecció i sancions. Explica que les sancions que es cobren 

repercuteixen en la caixa de l’Agència per al seu funcionament, i els diners 

sobrants poden repercutir en els municipis. 

El senyor Orfila informa que els municipis de Menorca ja fa tres anys que signaren 

aquest conveni, i que es preveu que aquest any sigui el primer amb uns ingressos 

més elevats. El Consell Insular avança tots els doblers i a mesura que es cobrin 

sancions i els doblers sobrin es reinvertiran en accions finalistes de restitució 

paisatgística, territorial i mediambiental. 

El president recalca que el conveni menorquí és el mateix que hi ha a la resta de 

les illes. 

El senyor Albertí exposa que el senyor Simonet demanà que la Federació tractàs 

aquest punt defensant els interessos municipalistes.  

El senyor Tur comenta que a Menorca aquest conveni és una experiència molt 

reeixida, fruit del pacte territorial. 

El senyor Orfila remarca que es podria proposar a l’Agència de Disciplina 

Urbanística que, una vegada que hi hagi superàvit, s’inverteixi en tota una sèrie 

d’accions decidides amb anterioritat. 

El president informa que aquest article es modificarà, tal com exposa el senyor 

Orfila, fent una proposta que s’enviarà a tots els municipis de Mallorca mitjançant 
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el correu electrònic i després al Consell de Direcció de l’Agència de Disciplina 

Urbanística. 

El senyor Torres comenta que un tècnic del seu ajuntament també ha preparat tota 

una sèrie de propostes, i que les enviarà a la Federació per tal que les pugui 

estudiar. 

 

3. Gestió de fangs de les depuradores. 

El president informa que es reuní amb la senyora Margalida Miquel, directora 

gerent de l’Agència Balear de l’Aigua, i amb la senyora Catalina Julve, consellera 

de Medi Ambient del Consell de Mallorca, i que les conclusions que en va extreure 

són les següents: 

— El Pla director sectorial de cada illa preveu el tractament dels fangs de forma 

diferent. A Mallorca, els fangs secs s’han de compostar; a Menorca, la planta de 

compostatge no està acabada, per la qual cosa els fangs, un cop secs, reben un 

tractament agrícola i, els que no es poden aprofitar, els duen a l’abocador; i a 

Eivissa, hi ha depuradores centrífugues que n’assequen el 80%, i d’altres que 

aboquen els fangs en estat semilíquid. El president exposa que el Pla director 

sectorial d’aquesta illa té previst crear una planta d’assecatge i una altra de 

compostatge, i que està permès que aquests fangs s’utilitzin per a l’aprofitament 

agrícola sempre que se n’extreguin les matèries no reutilitzables. 

— Informa que des de l’any 2001 els fangs no s’empren com a residus sòlids 

urbans, i que els explotadors de les depuradores cada tres anys calculen unes 

despeses en què s’ha d’incloure el tractament dels fangs. Aquest expedient 

s’envia a la Direcció General de Recursos Hídrics i, quan l’informe és favorable, 

s’envia a la Conselleria d’Hisenda, que és l’òrgan que recapta el cànon de 

sanejament. Això fa pensar que el tractament dels fangs de les depuradores, a 

l’illa de Mallorca, es paga dues vegades: per cànon i per tarifa. El president 

proposa que els serveis jurídics, amb ajuda externa, si escau, elaborin un informe 

amb la conclusió que els doblers del tractament dels fangs estan inclosos dins el 

cànon de sanejament. Els assistents se n’assabenten i manifesten que hi estan 

conformes. 
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El senyor Ferrer fa notar que els ajuntaments no s’han de fer càrrec d’aquest cost, 

i exposa tot un seguit de motius de per què no s’ha de pagar. Alhora apunta que 

l’Ajuntament d’Alcúdia disposa d’un tècnic, gerent de l’empresa municipal, el 

senyor Lluís Morano, especialitzat en aquest tema. 

Pel que fa a Eivissa, el senyor Marí comenta que creu que és un problema del 

Consell Insular d’Eivissa perquè no ha desenvolupat el Pla director. 

 

4. Situació de la Policia Local / Policia Turística . 

El president informa que a final d’any acaba el conveni de la Policia Turística. 

Comenta que la Conselleria d’Interior havia elaborat un pla d’actuació amb 

cobertura policial associada les 24 hores, però que aquest és inviable a causa de 

la reducció de pressupost. 

El senyor Albertí comenta que, a parer seu, el que hi ha en l’actualitat funciona 

molt bé. 

El senyor Ferrer sol·licita que la Federació promogui un acord perquè es mantingui 

el nombre de policies turístics subvencionats. Els assistents se n’assabenten i 

manifesten que hi estan conformes. 

 

5. Assumptes de tràmit. 

La secretària general informa que la Direcció General de Responsabilitat i 

Corporativisme de la Conselleria de Treball i Formació ha creat un Consell 

Econòmic i Social i sol·liciten un representant. Queda formada de la manera 

següent: 

Titular Sr. Joan Ferrà Martorell, batle de Puigpunyent 

Suplent Sr. Guillem Bernat Ferrer, regidor de l’Ajuntament de Sóller 

A continuació, la secretària general informa que la persona designada com a 

representant a l’Institut per a l’Educació de la Primera Infància ja no és regidora 

d’educació del seu municipi, per la qual cosa se sol·licita que es canviï la 
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representació pel seu substitut, el senyor Joan Carles Villalonga, regidor 

d’Educació de l’Ajuntament de Maó. 

La secretària general informa que dia 24 de setembre a les 12 hores hi haurà una 

jornada organitzada per l’Institut per a l’Educació de la Primera Infància dirigida als 

ajuntaments més petits, per poder formar cooperatives per gestionar les escoletes 

municipals. 

 

6. Precs i preguntes. 

Pren la paraula el senyor Orfila i comenta que en la darrera Comissió de la Mesa 

de Seguiment de la Situació Econòmica el representant de la CAEB i el del sector 

hoteler manifestaren que els ajuntaments tenien bloquejats els projectes del Pla 

Renove perquè es negaven a aplicar el Decret Nadal. Pocs dies després, el Diario 

de Menorca es feia ressò d’aquesta notícia. El senyor Orfila informa que la 

Federació ha elaborat una nota de premsa per desacreditar-la. Alhora informa que 

la consellera de Treball i Formació, la senyora Joana Barceló, li ha fet arribar una 

proposta de regulació d’una comissió de seguiment dels projectes d’obres derivats 

de la renovació dels establiments turístics. Comenta que aquesta proposta donaria 

estabilitat a la Comissió de Seguiment del Pla Renove, i donaria cobertura als 

ajuntaments a l’hora d’elaborar els informes necessaris. Comenta que el que 

s’espera de la Federació és que es manifesti a favor de crear la comissió de 

seguiment i que estaria disposada a formar-ne part. Els assistents se 

n’assabenten i manifesten que hi estan conformes. 

El senyor Albertí explica que el senyor Bibiloni li féu arribar una informació d’unes 

jornades a Itàlia, per si poden interessar la Federació. 

El senyor Orfila demana si ja es té la resolució del tractament de les taxes de 

tramitació de documents. 

El president informa que el dictamen és favorable, però encara no es té per escrit i 

que se sol·licitarà. 

Comenta que mitjançant el senyor Miquel Nadal, director general 

d’Administracions Públiques, sol·licità una reunió urgent amb el conseller de 

Presidència, el senyor Albert Moragues Gomila, a la qual també assistí la 
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consellera d’Innovació, Interior i Justícia, la senyora Pilar Costa Serra, per 

transmetre-li les problemàtiques que tenen les entitats locals. Informa que els 

temes tractats foren la Policia Turística, el dèficit pressupostari, les ajudes per 

sosteniment a les escoletes i la sol·licitud d’augment del Fons de Cooperació 

Municipal. Informa que el senyor Moragues prengué nota perquè el president del 

Govern de les Illes Balears, el senyor Antich, pugui rebre un representant de la 

Federació i tractar tots aquests temes. 

La secretària general informa que el proper dia 15 d’octubre tindrà lloc una jornada 

amb Deloitte per lliurar l’estudi jurídic sobre l’impacte de la Directiva de Serveis als 

municipis de les Illes Balears. Informa també que el proper dia 16 d’octubre es 

durà a terme una comissió permanent a la seu de la Federació. 

Sense més assumptes per tractar, el president aixeca la sessió, de la qual, com a 

secretària, estenc aquesta acta. 

 

La secretària general      Vist i plau 

        El president 


